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  کاهش ۷۰ درصدی 
صادرات خشکبار

 رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشکبار خاطرنشان 
کرد: امسال حدود ۱۳۰ هزار تن پسته تولید کردیم 
که از این عدد حدود ۱۰ درصد آن در داخل کشور 
مصرف می شود؛ به نظر می رسد در سال جاری مازاد 
تولید پسته خواهیم داشت چرا که میزان مصرف و 
تقاضا برای خرید به شکل چشم گیری کاهش پیدا 
کرده است و می توان گفت که خشکبار از سبد 
خانوارها حذف شده است.محمدحسن شمس فرد از 
کاهش ۷۰ درصدی صادرات خشکبار در سال جاری 
خبر داد و افزود: افزایش نرخ ارز در کشور و متعاقب آن 
افزایش نرخ خشکبار باعث شد حجم صادرات خشکبار 
از ایران افت کند و دیگر صادرات برای صادرکنندگان 
صرفه اقتصادی ندارد.وی با بیان اینکه صادرکنندگان 
با دلار آزاد از باغداران خشکبار خریداری می کنند، 
گفت: باغداران ساعتی نرخ دلار را رصد می کنند و با 
نرخ روز جنس را به تجار می فروشند؛ صادرکنندگان 
بعد از اینکه محموله را به مقصد رسانند حداقل ۴ ماه 
زمان می برد که پول محموله ای که صادر کردند به 
دست آنها برسد. این در حالیست که بعد از دریافت ارز 
حاصل از صادرات، باید مطابق با قانون پیمان سپاری 
ارزی آن را در سامانه نیما ثبت کنند و اینگونه در 
هر دلار ۲۰ هزار تومان ضرر می کنند و همین عامل 
انگیزه صادرکنندگان را می گیرد؛ چراکه صادرکننده 
باید با دلار آزاد خرید و خرج کنند اما از سوی دیگر 
در سامانه نیما باید ارز خود را بفروشند.رئیس اتحادیه 
صادرکنندگان خشکبار آمار گمرک در زمینه صادرات 
خشکبار را غیرواقعی دانست و افزود: صادرکنندگانی 
که از سال های پیش تعهد داده اند ناچاراند که به 
روند صادرات ادامه بدهند تا اینگونه اعتبار خود را در 
بازارهای جهانی از دست ندهند. بهترین راهکار برای 
رونق صادرات این است که قانون پیمان سپاری ارزی 
برداشته شود و تجار با ارز آزاد به صادرات ادامه بدهند؛ 
به صادرکنندگان تهمت می زنند که می خواهند ارز را 
از کشور خارج کنند اما این سخن با واقعیت مطابقت 
ندارد.شمس فرد با اشاره به کاهش تولید پسته در 
سال گذشته، افزود: امسال حدود ۱۳۰ هزار تن پسته 
تولید کردیم که از این عدد حدود ۱۰ درصد آن در 
داخل کشور مصرف می شود؛ به نظر می رسد در سال 
جاری مازاد تولید پسته خواهیم داشت چراکه میزان 
مصرف و تقاضا برای خرید به شکل چشم گیری 
کاهش پیدا کرده و می توان گفت که خشکبار از سبد 

خانوارها حذف شده است.

 تخفیف بلیت قطار 
برای متولدین این سال ها 

شرکت حمل ونقل ریلی رجا در آستانه  سالگرد 
پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی طرح تسهیلات 
ویژه سفر را برای متولدان این ایام با عنوان »رهپویان 
فجر ۱۴۰۱« اجرا می کند.عضو هیات مدیره شرکت 
حمل ونقل ریلی رجا در این باره اظهار کرد:  شرکت 
رجا در راستای بزرگداشت ایام مبارک دهه فجر، در 
بازه زمانی ۱۲ تا ۲۲ بهمن ماه سال جاری، تسهیلات 
سفر را برای متولدان این دهه در نظر گرفته است.

به گزارش تسنیم ، وی افزود: در قالب این طرح، 
۲۵ درصد تخفیف برای متولدان ۱۲ تا ۲۲ بهمن 
سال ۵۷ و ۲۰ درصد تخفیف برای متولدان ۱۲ تا 
۲۲ بهمن ماه سال های پس از سال ۵۷ که قصد 
سفر در بازه حرکتی ۱۲ تا ۲۲  بهمن ماه سال جاری، 
مصادف با دهه فجر انقلاب اسلامی را دارند، ارائه 
می شود.وی تأکید کرد: اعمال این تخفیفات در 
 صورتی که متقاضیان از طریق وب سایت رجا به نشانی

 www.raja.ir اقدام به تهیه بلیت کنند )به شرط 
وجود ظرفیت فروش در سامانه آنلاین(، بدون نیاز 
به هیچ گونه مراحل اداری در فرآیند خرید بلیت، 
به صورت خودکار و بدون محدودیت مسیر انجام 

می شود.

 سایت فروش سایپا 
همچنان از دسترس خارج است

در حالی که قرار بود، از ساعت ۱۴ روز گذشته 
)سه شنبه( طرح فروش فوق العاده دو محصول گروه 
خودروسازی سایپا آغاز شود اما سایت فروش سایپا 
از دسترس خارج و این شرکت از مردم خواست ثبت 
درخواست خود را به دیروز )۵ بهمن ماه( موکول 
کنند؛ اما همچنان اختلال سایت سایپا رفع نشده و از 
این بابت این گروه خودروسازی از مردم عذرخواهی 
کرده است. فروش فوق العاده دو محصول شاهین 
و کوییک آر پلاس اتومات که قرار بود از ساعت ۱۴ 
سه شنبه )۴ بهمن ماه( آغاز شود و تا زمان تکمیل 
ظرفیت برای متقاضیان عادی و تا سه روز برای مادران 
اجرایی شود، به سبب از دسترس خارج شدن سایت 
فروش گروه خودروسازی سایپا به امروز )چهارشنبه( 
موکول شد.به گزارش ایسنا، در ابتدا به  نظر می رسید 
که به سبب هجوم تقاضا برای ثبت درخواست در 
ساعت های اولیه آغاز ثبت نام، سایت از دسترس 
خارج شده باشد اما این اختلال ادامه دار شد و بر 
همین اساس، سایپا اعلام کرد : به دلیل انجام پاره ای 
بهبودها، سایت فروش محصولات سایپا برای ساعاتی 
از دسترس خارج می شود؛ لذا خواهشمند است برای 
تکمیل فرآیند خرید وکالتی خودرو از روز چهارشنبه 

۵ بهمن به سایت مراجعه کنید.

اخبارکوتاه

   پیش بینی ۳ تریلیون دلاری 
برای بیت کوین!

بیت کوین از ابتدای امسال تاکنون تقریبا ۴۰ درصد 
گران شده  است، این درحالی است که قیمت بیت کوین 
به بالاترین حد خود رسیده است که از اواخر ماه اوت 
تاکنون مشاهده نشده است و ضررهای خود را پس از 
فروپاشی صرافی ارز دیجیتال FTX جبران کرده است، 
البته اکنون، گروهی از کارشناسان رمزارز پیش بینی 
کرده اند که قیمت بیت کوین تا سال ۲۰۳۰ به ۲۰۰ 
هزار دلار در هر بیت کوین افزایش می یابد که به 
بیت کوین ارزش بازار ترکیبی کمی بیش از ۳ تریلیون 
دلار می دهد. دزموند مارشال، مدیرعامل شرکت 
Rouge International سرمایه گذاری خطرپذیر

مانند  دیگری  ناگهانی  غافلگیری های  اگر  گفت: 
FTX وجود نداشته باشد، بازار بیت کوین و رمزارز در 
حال پاکسازی است. مارشال به کاهش عرضه بعدی 
بیت کوین، معروف به نصف شدن در موعد مقرر و در 
کمتر از یک سال آینده، اشاره کرد که به طور بالقوه 
باعث حمایت قوی تر از قیمت بیت کوین در نیمه دوم 
سال ۲۰۲۳ می شود که به گفته این فعال اقتصادی، 
پیش بینی می شود که قیمت بیت کوین در سال ۲۰۲۵ 
به ۷۷ هزار دلار برسد و در سال ۲۰۳۰ به ۱۸۸ هزار 
دلار برسد. Shubham Munde، تحلیلگر ارشد 
تحقیقاتی برای Market Research Futur نیز 
گفت: بازار به دلیل افزایش پذیرش و مقررات مثبت 
در سال ۲۰۲۴ شاهد رشد قابل توجهی خواهد بود. 
به گزارش خبرآنلاین، قیمت بیت کوین در چند سال 
گذشته به شدت نوسان کرده است و قبل از اینکه تا 
سال ۲۰۲۲ به طور پیوسته کاهش یابد، به بالاترین 
حدی که قبلا هرگز دیده نشده بود، در سال ۲۰۲۱ 
افزایش یافت با این حال، همه اعضای Finder نسبت 
به قیمت بیت کوین خوش بین نیستند. جان هاوکینز، 
مدرس ارشد دانشگاه کانبرا، هشدار داده است که 
قیمت بیت کوین در سالجاری به تنها ۱۰۰۰۰ دلار 
سقوط خواهد کرد و سپس به ۵۰۰۰ دلار در سال 
۲۰۲۵ و ۵۰۰ دلار در سال ۲۰۳۰ کاهش خواهد 
یافت. هاوکینز گفت: در کوتاه مدت، تعداد بیشتری 
از شرکت های رمزنگاری که کارکنان خود را اخراج 
می کنند و برداشت ها را محدود می کنند، به وجود 
خواهند آمد و این امر فشار نزولی بر قیمت بیت کوین 

وارد می کند.

  جزئیات شیوه جدید معامله ارز 
در صرافی ها

طبق اعلام بانک مرکزی افرادی که قصد خرید 
و فروش ارز دارند، می توانند بدون نیاز به ثبت نام به 
صرافی ها مراجعه کنند که طبق اعلام رئیس کل بانک 
مرکزی از روز سه شنبه  ۴ بهمن ماه ۱۴۰۱، مردم 
می توانند تا سقف ۵ هزار یورو یا معادل آن از صرافی ها، 
ارز بخرند و امکان استفاده از این سهمیه در هر سال 
یکبار امکان پذیر است و کسانی که پیش از این سهمیه 
۲ هزار دلاری را دریافت کرده اند امکان دریافت سهمیه 
۵ هزار یورویی را ندارند. رئیس کل بانک  مرکزی روز 
گذشته از حذف نرخ دلار توافقی و خرید دلار از صرافی با 
نرخ تابلوی صرافی ها خبر داد. این تصمیم با هدف حذف 
رانت به وجود آمده در این نرخ، گرفته شده است. صبح 
دیروز نبی زاده، مشاور ارزی رئیس کل بانک مرکزی، در 
ارتباط تلفنی با یک برنامه تلویزیونی درباره حذف نرخ 
دلار توافقی گفت: بانک مرکزی با هدف سامان دادن به 
بازار ارز، دو اقدام را انجام داده است. به صرافان در سراسر 
کشور اجازه داده شده است  بتوانند در بازار ارز نسبت به 
خرید و فروش ارز اقدام کنند. وی افزود: با توجه به اینکه 
هدف اصلی رئیس کل بانک مرکزی و سیاست جدید 
بانک مرکزی، ایجاد بازار مبادله ارز و طلا است. برای 
برطرف شدن نیازهای ارزی مردم تا زمان راه اندازی 
این بازار، با اختیار دادن به صرافی ها و آزادسازی خرید 
و فروش ارز سعی شده تا بخشی از نیازهای ارزی مردم 
جبران شود. مشاور ارزی رئیس کل بانک مرکزی با 
اشاره به وجود نرخ توافقی در بازار متشکل تا پیش از 
این، تصریح کرد: این نرخ نه تنها با بازار غیررسمی کشور 
بلکه با واقعیت های اقتصادی نیز تطابق نداشت. از طرفی 
وجود فاصله بین نرخ توافقی و بازار غیررسمی موجب 
شکل گیری رانت شده بود و امکان دسترسی افرادی که 
نیازمند واقعی ارز بودند، محدود شده بود. نبی زاده در 
رابطه با سیاست جدید بانک مرکزی تصریح کرد: بانک 
مرکزی در تصمیم جدید خود، ضمن از بین بردن بازار 
توافقی، نرخی را تعیین می کند که رانت را از بین ببرد. 
البته سیاست بانک مرکزی پذیرش این نرخ به عنوان 
نرخ رسمی ارز کشور نیست و از این به بعد بانک مرکزی 
در این بازار با قدرت حضور پیدا خواهد کرد. بانک 
مرکزی قطعا با ورود با قدرت بیش تر در بازار ارز، اجازه 
شکل گیری این نرخ ها که از نظر بنیان های اقتصادی نیز 
صحیح نیست را نمی دهد. وی افزود: با تسهیل گری که 
انجام شده، صرافان می توانند در بازار ورود داشته باشند 
و بانک مرکزی نیز در کنار صرافی ها، نرخ سازی خواهد 
کرد و به این صورت نخواهد بود که بانک مرکزی هر 
نرخی که در بازار شکل بگیرد را بپذیرد. مشاور ارزی 
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به اینکه به ثبات رساندن 
بازار ارز باید گام به گام انجام شود، اظهار کرد: گام اول 
احیای ثبات بازار ارز از دیروز کلید خورده است و با 
شکل گیری زیرساخت های مورد نیاز، بانک مرکزی در 
گام های بعدی بازار ارز را به ثبات می رساند.  به گزارش 
فارس، وی تصریح کرد: سقف خرید ۵ هزار یورویی و 
معادل آن تا زمان راه اندازی بازار مبادله ارز و طلا ادامه 
دارد و پس از راه اندازی این بازار به نیازها با کیفیت 
بهتری پاسخ داده خواهد شد؛ بنابراین از دیروز هر فرد 
می تواند با ارائه کد ملی تا سقف ۵ هزار یورو و معادل آن 
را از صرافی و با نرخ تابلو که از بازار متشکل و بر اساس 

بازار غیررسمی شکل گرفته است، بخرد. 

ارزدیجیتــــال

رویخطبــــازار

  آرمان ملی: طبقات مزدبگیر سال هاست 
با گرانی و تورم دست و پنجه نرم می کنند، 
این درحالی است که مصرف اقلام مغذی 
 خوراکی از جمله گوشت قرمز، لبنیات و 
تخم مرغ به کمترین میزان ممکن رسیده، 
اما هنوز پاسخی برای برخی سوالات کلیدی 
نداریم: آیا کالابرگ داده می شود؛ آیا صعود 
قیمت ها ادامه خواهد داشت، آیا یارانه نقدی 
حذف می شود و آیا تمهیدات روشنی برای 
افزایش مزد و حقوقِ مزدبگیران در راه است؟ 
این ها سوالاتی است که ذهن بسیاری از مردم 
را درگیر کرده است، اما آنچه مسلم است این 
است که در حال حاضر به دلیل مهیا نبودن 
زیرساخت های مورد نیاز طرح کالابرگ در 
کشور، پرداخت یارانه نقدی ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار 
تومانی به هر فرد یارانه بگیر ادامه دارد و تنها 
طرح کالابرگ الکترونیکی در استان هرمزگان 
در حال اجرایی شدن است این درحالی است 
که بنا به گفته سخنگوی اقتصادی دولت، هنوز 
نمی توان اظهارنظر قطعی درباره اجرای طرح 

کالابرگ الکترونیکی در کل کشور داشت. 
کالابرگ  طرح  شدن  اجرایی   

الکترونیکی در استان ها
سید احسان خاندوزی درباره اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیکی در استان ها توضیح داد: 
تامین منابع مالی لازم در این زمینه توسط 
سازمان برنامه و بودجه انجام می گیرد و برای 
سال آینده پیش بینی های لازم نیز شده است 
به گفته او، اگر تکلیف متفاوتی در بودجه سال 
آینده نداشتیم، به همین روند پیش خواهیم 
رفت، بنابراین تا زمان نهایی شدن بودجه سال 
آینده، نمی توانیم اظهار نظر قطعی در این 
زمینه داشته باشیم. هادی زمان ثانی، مدیر 
توسعه طرح کالابرگ الکترونیکی نیز در یک 
برنامه تلویزیونی در پاسخ به سوال مجری که 
طرح کالا برگ چه زمانی قابل اجراست؟ تاکید 
کرد: در بحث اتصال یک مقدار زمان می برد 
تا فروشندگان در سطح ملی متصل بشوند و 
آماده اجرا بشود اما زیرساخت فنی آماده است 
البته وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیست و 
هشتم دی ماه در حاشیه نشست هیات دولت در 
جمع خبرنگاران، از اجرای کامل طرح کالابرگ 
الکترونیکی در کل کشور تا پایان سال خبر 
داد. از سوی دیگر سیدصولت مرتضوی درباره 
اجرای پروژه کالابرگ الکترونیک گفت: این 
طرح در استان هرمزگان به صورت آزمایشی در 
حال اجرا و حدود هزار فروشگاه در این استان 
به سیستم کالابرگ الکترونیکی مجهز شده اند. 
 جزئیات و زمان دقیق اجرای طرح 

کالابرگ الکترونیک
هادی زمان ثانی، مدیر توسعه طرح کالابرگ 
الکترونیک  در خصوص جزئیات اجرای طرح 
کالا برگ در استان هرمزگان گفت: این طرح 
از روز چهارشنبه هفته گذشته در استان 
هرمزگان اجرا شد و هنوز کل خانوارهای 

هرمزگانی از اجرای طرح کالا برگ الکترونیکی 
اطلاعی ندارند و نمی دانند که مشمول خرید 
اعتباری هستند، چراکه ارسال پیامک به کل 
خانوارها کاری زمان بر است و تاکنون ۷۰ 
درصد پیامک ها ارسال شده است لذا هنوز که 
یک هفته از اجرای طرح کالابرگ در استان 
هرمزگان می گذرد نمی توان در خصوص 
استقبال مردم از این طرح و میزان رضایتمندی 
آنها اظهارنظری کرد. وی در این خصوص زمان 
اجرای این طرح در مابقی استان ها به ویژه 
کلانشهرهایی چون تهران و اصفهان گفت: 
هنوز برنامه و زمان بندی های دقیق در این 
خصوص مشخص نیست و احتمالا به سال 
آینده موکول خواهد شد. زمان ثانی در ادامه 
در خصوص عرضه ۱۰ قلم کالای اعلام شده 
با قیمت شهریور ۱۴۰۰ هم گفت: در جدول 
مبنایی که منتشر شده است، سهم پرداختی 
مردم، دقیقا بر اساس قیمت کالاها در قیمت 
شهریور ۱۴۰۰ است. یعنی آن میزانی که مردم 
پرداخت می کنند به میزان شهریور ۱۴۰۰ 
است و مابه التفاوت قیمت از محل میزان 
اعتبارشان پرداخت می شود. او توضیح داد: به 
عنوان مثال فرض کنید قیمت مرغ روز در بازار 
۶۳ هزار تومان است، اگر مردم به یک فروشگاه 
مراجعه کنند و فرض کنید بخواهند دو کیلو 
مرغ بخرند که می شود ۱۲۶ هزار تومان، طبق 
جدول قیمت منتشر شده باید ۶۰ هزار تومان 
را مردم )به قیمت شهریور ۱۴۰۰( بدهند و ۶۶ 
هزار تومان )مابه التفاوت از شهریور ۱۴۰۰ تا به 
امروز( را دولت بدهد. در واقع ۶۶ هزار تومان از 
اعتبار فرد در قالب یارانه تخصیص داده شده 
است که این میزان از رقم اعتبار کسر می شود 
که در واقع قیمت هر کیلو مرغ به قیمت 
شهریور ۱۴۰۰ برای مردم ۳۰ هزار تومان 

در نظر گرفته شده است که برای دو کیلوگرم 
مرغ مردم باید ۶۰ هزار تومان بدهند. مدیر 
توسعه طرح کالا برگ الکترونیک توضیح داد: 
دولت خرید پنیر یو اف ۴۰۰ گرمی را به عنوان 
کالای مبنا قرار داده است که قیمت امروز آن 
۳۷ هزار تومان است، اما قیمت آن در شهریور 
۱۴۰۰ حدود ۱۷ هزار تومان بوده؛ پس من به 
عنوان دولت می گویم ۱۷ هزار تومان را مردم 
بدهند و ۲۰ هزار تومان باقی مانده را دولت 
متقبل می شود. حالا اگر پنیری که دولت در 
نظر گرفته )پنیر یو اف ۴۰۰ گرمی( ۴۰ هزار 
تومان شد، دولت همچنان از مردم می خواهد 
۱۷ هزار تومان بدهند، حتی اگر ۵۰ هزار تومان 
شد دولت همچنان از مردم همان ۱۷ هزار 
تومان را می گیرد. پس یعنی سهم پرداختی 
مردم در کالاهایی که دولت اعلام کرده ثابت 
است. او در ادامه گفت: حالا اگر شهروندی 
بگوید من پنیر یو اف ۴۰۰ گرمی که دولت 
اعلام کرده را مصرف نمی کنم و می خواهم پنیر 
روزانه مصرف کنم که ۴۰۰ گرم آن ۵۰ هزار 
تومان است، دولت می گوید مبنای من پنیر ۳۷ 
هزار تومانی است، اما شما به عنوان شهروند 
چون پنیر ۵۰ هزار تومانی انتخاب کرده اید که 
در لیست کالای مبنایی دولت نیست و گران تر 
است، اشکالی ندارد، من بر مبنای پنیر ۳۷ هزار 
تومانی، ۲۰ هزار تومان سهم خودم)یعنی سهم 
دولت( را می دهم، شما هم باید مابه التفاوت 
۳۷ تا ۵۰ هزار تومان را خودتان پرداخت 
کنید. او ادامه داد: سبد مصوب دولت یعنی 
محاسبه قیمت ها به شهریور ۱۴۰۰ برای 
کل کشور در نظر گرفته شده است نه فقط 
استان های محروم. کسانی ۳۰۰ هزار تومان 
یارانه می گیرند تا سقف ۳۰۰ هزار تومان 
می توانند از سبد مصوب خرید کنند و آنهایی 

که یارانه ۴۰۰ هزار تومانی می گیرند به همان 
میزان. لذا منابع یارانه ای برای کالابرگ در 
دولت دیده شده است و کسری بودجه ای در 
این زمینه وجود ندارد. زمان ثانی در خصوص 
اینکه چرا این اقلام انتخاب شده گفت: مبنای 
انتخاب ما مصرف عموم خانوار در کشور بوده 
است و تقریبا سبد معیار سلامت نیز هست که 
نشان می دهد یک فرد برای تامین نیازهای 
روزانه خود به چه مواد غذایی ضروری نیاز 
دارد، اما ما اجباری در خرید کل سبد نداریم. 
وقتی اعتباری به یک شخص تخصیص داده 
می شود آن شخص می تواند تا سقف اعتبارش 
از یک یا چند قلم کالا خرید انجام دهد. یعنی 
اگر شکر مصرف نمی کند می تواند از اعتبارش 
مرغ یا ماست یا هر قلم کالایی که می خواهد، 
خریداری کند. صرفا همین جدول مدنظر ما 
نیست و می تواند از هر برندی و هر کدام از این 
گروه های کالایی به هر میزانی که نیاز دارد تا 
سقف مبلغ اعتبارش خرید کند. مدیر توسعه 
طرح کالابرگ در پاسخ به این سوال که آیا 
قیمت ها در شهرهای مختلف متفاوت است 
نیز اظهار کرد: ما قیمت گذاری نمی کنیم 
به عنوان مثال اگر شهروندی می تواند در 
مراجعه به یک فروشگاه مرغ را کیلویی ۵۳ 
هزار تومان خرید کند، دولت سهم خود یعنی 
۳۳ هزار تومانش را می دهد و فرد باید ۲۰ 
هزار تومان از جیبش پرداخت کند که مبلغ 
کمتری است که به نفع آنهاست. برعکس 
آن هم صادق است، اگر کسی بخواهد مرغ 
سبز با قیمت ۷۰ هزار تومان بخرد، منهای ۳۳ 
هزار تومان سهم دولت، باید ۳۷ هزار تومان از 
جیبش پرداخت کند. زمان ثانی در پاسخ به 
اینکه آیا دولت فروشگاه های خاصی را برای 
تامین سبد کالای مردم در نظر گرفته است 
نیز گفت: ما مراکز خاصی را تعیین نکرده ایم. 
ما اعلام کرده ایم هر فروشنده ای در هر سطحی 
می تواند به سامانه شما متصل شود و به صورت 
رایگان ثبت نام کند. ما هیچ شرط خاصی برای 
اتصال به این سامانه نداریم لذا تمام مغازه ها 
از بقالی های کوچک گرفته تا فروشگاه های 
بزرگ و زنجیره ای و تعاونی ها می توانند به 
این درگاه متصل شوند. مردم می توانند با 
استفاده از برنامه شما جدول فروشگاه های 
مجاز را مشاهده کنند. فروشگاه هایی که تایید 
شده اند، یک برچسب روی درب فروشگاه 
مشخص شده اند و روی برنامه شما نیز موقعیت 
جغرافیایی شان مشخص است. طبق گفته 
مدیر توسعه طرح کالا برگ الکترونیک، مردم 
می توانند از تمام کارت های بانکی که به نام 
سرپرست خانوار است نه صرفا کارتی که یارانه 
به آن واریز می شود، استفاده کنند و خرید 
اعتباری انجام دهند و کاملا هم اختیاری است 
یعنی هر چند بخواهند می توانند از اعتبار 
کارت استفاده کنند و مانده آن در زمان واریز 

نقدی یارانه ها به حساب شان واریز می شود. 

»آرمان ملی« به بررسی اجرای دقیق طرح کالابرگ الکترونیکی می پردازد؛ 

کوپن یا افزایش حقوق؟

   در حال حاضر نرخ تورم بالای 50 درصد و نرخ سود بانکی 20 درصد است و این شرایط انگیزه ای برای جذب سرمایه در بانک ها ایجاد نمی کند
   روس ها  در زمان جنگ با اوکراین با تکیه بر ابزار بهره بانکی برای مدیریت تورم توانستند نرخ تورم را در شرایط جنگ کنترل کنند

 اختلاف آماری دولت ها در مورد گاز
  در حالی این روزها آمار و ارقام اقتصادی 
از زبان چهره های اقتصادی و مقامات دولتی 
شنیده می شود که بعضا صدای نمایندگان را 
درآورده است؛ به طوری که مجتبی محفوظی، 
نماینده آبادان در مجلس دوم بهمن ماه در 
جریان بررسی کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
عنوان کرد: »آمارهایی که توسط رییس دولت 
طی دو جلسه در صحن مجلس ارائه شد، 
بعضا خطا بوده است؛ ما شخص آقای رئیسی 
را انسانی صادق و وارسته می دانیم، بنابراین 
این آمارهای غیرواقعی ناشی از آماری است 
که اطرافیان و دولتمردان به رییس جمهوری 
ارائه می دهند؛ در حالی که واقعیت های 
جامعه چیز دیگری است.« با این وجود، علی 
بهادری جهرمی، سخنگوی دولت سیزدهم به 
تازگی درباره تاترازی و کمبود گاز در کشور 
آمار و اطلاعاتی ارائه کرده است که با اعداد 
و ارقام واقعی، متفاوت است.بهادری جهرمی 
مدعی شده در ۸ سال دولت گذشته برای تولید 
گاز فعالیت مناسبی صورت نگرفته و این در 
حالی است که به گواه اسناد و مدارک موجود، 
ظرفیت تولید گاز پارس جنوبی همزمان با 
آغاز دولت روحانی در سال ۱۳۹۲ حدود 
۲۸۵ میلیون مترمکعب در روز بود که طی 
اقدامات انجام شده در ۸ سال دولت گذشته، 
این تولید روزانه به ۷۰۰ میلیون مترمکعب 
در سال ۱۴۰۰ رسید. این اقدامات در حالی 
انجام شد که کشور هم با محدودیت سرمایه 
و هم تحریم های شدید روبه رو بود.بنا به این 
گزارش، آمار و اطلاعات نشان می شود که 
ظرفیت تولید از طرح های پارس جنوبی از 
۳۱۱.۳ میلیون مترمکعب در روز در سال 
۱۳۹۲ به ۷۲۰ میلیون مترمکعب در روز در 
سال ۱۳۹۹ رسیده است. همچنین تولید 
سالانه از طرح های پارس جنوبی از ۹۵.۹۰۶ 
میلیارد مترمکعب در سال ۱۳۹۲ به ۲۲۳.۰۰۸ 

میلیارد مترمکعب در سال ۱۳۹۹ افزایش یافته 
است.سخنگوی دولت همچنین  گفته که »فاز 
۱۱ پارس جنوبی در دولت گذشته سال ها 
معطل شرکت توتال و اروپایی ها بود«، در حالی 
که این فاز سال ها قبل از دولت یازدهم بین 
پیمانکاران مختلف دست به  دست و معطل 
شده بود و نیز قرارداد فاز ۱۱در دولت گذشته 
با توتال نبود، بلکه قراردادی با کنسرسیومی 
متشکل از توتال، یک شرکت چینی و شرکت 
پتروپارس بود که نه فقط با تصمیم وزارت 
نفت، بلکه با تصمیم نظام و مراجع مختلف از 
جمله شوراهای بالادستی خارج از وزارت نفت 
منعقد شد.در این میان، محمد مخبر، معاون 
اول رئیس جمهور نیز در بدو ورود به زاهدان در 
گفت وگو با خبرگزاری دولتی ایران اعلام کرده 
»عملیات گازرسانی به منازل و سایر مراکز 
سیستان و بلوچستان هم اینک به ۶۴ درصد 
رسیده؛ در حالیکه در دولت قبل تنها ۱۴ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشت.اما آمار و اطلاعات چه 
می گوید؟ آنطور که رضا پنجابی، مدیرعامل 
وقت شرکت گاز سیستان و بلوچستان سوم 
فروردین ۱۴۰۰ به خبرگزاری دولتی ایران 

گفته بود: حجم شبکه گذاری تا تیر سال ۹۲ 
در بخش شهری ۶۵۲ کیلومتر و در بخش 
روستایی ۱۳۰ کیلومتر و در مجموع ۷۸۲ 
کیلومتر بود که با حضور دولت تدبیر و امید، 
این حجم به ۲ هزار و ۴۱۱ کیلومتر شهری، 
۲۰۹ کیلومتر روستایی و در مجموع ۲ هزارو 
۶۲۰ کیلومتر تا آخر این ماه )فروردین( بوده 
است.بنا به اظهارات پنجابی، در این بازه زمانی 
حجم فروش سالانه گاز تا تیرماه ۹۲ حدود 
۶ میلیون مترمکعب بود که در سال ۹۹ این 
حجم به یک هزار و ۴۵۰ میلیون مترمکعب 
رسید. همچنین اشتراک پذیری تا تیر سال ۹۲ 
حدود پنج هزار و ۱۹۵ خانوار بوده که در تیر ۹۹ 
به ۵۳ هزار و ۲۶۳ خانوار و افزایش مشترکین 
از پنج هزار و ۳۶۴ مشترک به ۵۴ هزار و ۲۴ 
مشترک افزایش یافته است.وی، تعداد شهرها 
و روستاهای گازدار تا تیرماه ۹۲ را یک شهر و 
روستا اعلام کرد که با اقدامات صورت گرفته، این 
آمار به پنج شهر و هفت روستا افزایش یافته که 
بر اساس همین محدوده زمانی، تعداد شهرها و 
روستاهای در دست اجرا از پنج شهر به ۹ شهر و 
از ۲۰ روستا به ۵۳ روستا افزایش یافته است.به 

گزارش خبرآنلاین، در این میان، براساس اسناد 
و مدارک درباره عملکرد گازرسانی در دولت 
روحانی نشان می  دهد که در استان سیستان 
و بلوچستان ۵ شهر و ۱۳ روستا تحت پوشش 
گازرسانی قرار گرفته است. البته گزارش ها 
حاکی از آن است که در استان سیستان و 
بلوچستان و به خصوص زاهدان، یک مشکل این 
است که در شهر گازرسانی می شده و حتی در 
معابر و کوچه ها لوله های اصلی رد می شده، اما 
ساکنان شهر که باید داخل خانه ها کار انشعاب 
و لوله کشی را انجام می دادند، این کار را انجام 
نمی دانند؛ آن هم به دلیل شرایط اقتصادی. در 
واقع دلیل یک بخشی از کار گازرسانی که معطل 
می مانده، همین موضوع بوده است.بنا بر این 
گزارش، براساس اطلاعات مربوط به فعالیت های 
گازرسانی در کشور در دولت روحانی می توان 
دریافت که پروژه های قابل بهره برداری در سال 
۱۴۰۰ در حدود ۹۱۲ کیلومتر بوده است. بنا بر 
این اطلاعات، پیش بینی شده بود که خطوط 
انتقال گاز ایرانشهر-پالیزان-خاش-میرجاوه به 
طول ۲۵۳ کیلومتر، زاهدان- دوراهی دشتک 
به طول ۱۰۹ کیلومتر، دوراهی دشتک-زابل 
به طور ۱۱۰ کیلومتر، در سال ۱۴۰۰ به مرحله 
بهره برداری می رسد.برهمین اساس، این آمار 
و اطلاعات نشان می دهد خطوط انتقال گاز 
به خاش و میرجاوه و دوراهی دشتی و زابل در 
دولت قبل عمده کارشان انجام شده بوده است 
و دولت سیزدهم با اجرای حداقل باقی مانده از 
کار، درصد بزرگی از گازرسانی را به نام خود 
زده است. همچنین میزان گازرسانی به خانوار 
شهری استان در پایان سال ۱۳۹۹ )نه پایان 
دولت دوازدهم( معادل ۶۳ درصد و روستایی 
۳ درصد بوده است. در مجموع میزان گازرسانی 
به خانوار )نه به شهرها که درصد آن بیشتر 
می شود( در کل استان در پایان سال ۱۳۹۹ و 

نه در پایان دولت، ۴۰ درصد خانوارها بوده اند.


